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OR.0002.6.2023 

Protokół z obrad 

LVI.2023 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 15 czerwca 2023 r. 

 

LVI.2023 Sesja VIII kadencji odbyła się w budynku Urzędu Gminy w Kowali-Stępocinie. Sesję 

rozpoczęto o godz. 09:00. 

 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył LVI Sesję. Przywitał 

przybyłych Radnych, Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Alinę Szczęśniak – 

Sekretarz Gminy, Panią Agnieszkę Delikat – Skarbnik Gminy, Dyrektor Gminnego Ośrodka Pomocy 

Społecznej Panią Annę Zaleszczyk, Kierowników Referatów Urzędu oraz mieszkańców i sołtysów 

oglądających sesję online. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 12 radnych, co stanowi 

quorum zdolne do podejmowania proponowanych uchwał.  

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie LVI.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z LV sesji Rady Gminy Kowala z dnia 28 kwietnia 2023 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Raport o sytuacji ekonomiczno-finansowej SP ZOZ w Kowali-Stępocinie.  
7. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali-Stępocinie za 2022 rok. 
8. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland w przedmiocie:  

przystąpienia do sojuszu pokojowego i potwierdzenie sprzeciwu na połączenie Polski 
i Ukrainy w jedno państwo. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o świadczenie usług  
w zakresie publicznego transportu zbiorowego o charakterze użyteczności publicznej dla 
linii Bukowiec-Parznice-Kowala Stępocina-Rożki- Ludwinów- Trablice. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o świadczenie usług 
w zakresie publicznego transportu zbiorowego o charakterze użyteczności publicznej dla 
linii  Ruda Mała- Kowala Stępocina- Kowala Kolonia-Augustów-Kosów. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 1024/4 w obrębie 
geodezyjnym Kosów Większy w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. 
z o.o. 

12. Przedstawienie raportu o stanie Gminy Kowala za 2022 rok. 
13. Debata nad raportem o stanie Gminy Kowala za 2022 rok. 
14. Podjęcie uchwały w sprawie wotum zaufania dla Wójta Gminy Kowala.  
15. Przedłożenie sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2022. 
16. Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej Zespół Zamiejscowy w Radomiu  

w sprawie opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Kowala sprawozdaniu z wykonania 
budżetu Gminy za rok 2022.  
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17. Przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy o udzielenie absolutorium Wójtowi 
Gminy Kowala za 2022 rok.  

18. Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej Zespół Zamiejscowy  
w Radomiu w sprawie opinii o przedłożonym wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy 
Kowala w sprawie udzielenia absolutorium z wykonania budżetu za rok 2022. 

19. Opinie Komisji na temat sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2022. 
20. Dyskusja. 
21. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz 

ze sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy za rok 2022. 
22. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy Kowala z tytułu wykonania 

budżetu za rok 2022. 
23. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 
24. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030.  
25. Sprawy różne. 
26. Zakończenie obrad. 

 
Wójt Dariusz Bulski zaproponował wprowadzenie dwóch dodatkowych punktów do porządku obrad  

w punkcie 6 „Sprawozdanie z realizacji rocznego Programu Współpracy Gminy Kowala z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku 

publicznego i o Wolontariacie za  2022 rok” w punkcie 7 Pan Wójt zaproponował projekt uchwały  

w sprawie określenie szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania aktualizacji „Strategii 

Rozwoju Gminy Kowala na lata 2015-2022”, w tym trybu jej konsultacji, o których mowa w art. 6 ust. 3 

ustawy z dnia 6 grudnia 2006 roku o zasadach prowadzenia polityki rozwoju. 

Wójt Dariusz Bulski poprosił o godzinie 10:30 o zarządzenie przerwy w obradach Rady Gminy.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zaproponował wprowadzenie dodatkowego projektu uchwały  

w punkcie 8 „w sprawie zmiany uchwały nr XXVII.199.2020 z dnia 29 grudnia 2020 r., w sprawie 

określenia szczegółowych warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne 

usługi opiekuńcze oraz szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego zwolnienia od opłat  

i określenia trybu ich pobierania”.  Przewodniczący prosił na poprzedniej Sesji, aby przygotować tą 

uchwałę niestety GOPS tego nie zrobił. Pod wnioskiem o wprowadzenie tej uchwały podpisało się 

część Radnych Gminy Kowala. 

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, że wnioskując o wprowadzenie tej uchwały do porządku obrad 

przez Przewodniczącego reszta Radnych nie ma wiedzy w jakim ona jest temacie i dlaczego?  

Ta uchwała najpierw powinna być wprowadzona na Komisje, aby inni Radni mogli się z nią zapoznać. 

Radna uważa, że Przewodniczący wprowadza po raz kolejny projekt uchwały nie informując o tym 

innych Radnych. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poprosił o rozdanie projektu uchwały Radnym.   

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zna tą sprawę, ale jest troszkę zdziwiony zachowaniem Pana 

Przewodniczącego ponieważ na posiedzeniu Stałych Komisji została podjęta decyzja, aby się tym 

tematem na razie nie zajmować i zostawić tą uchwałę w takiej formie jaka jest do końca roku.  Pan 
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Wójt uważa, że powinny być porobione analizy jak to wygląda w innych gminach, a z tego co Pani 

Dyrektor przedstawiała na posiedzeniu Stałych Komisji pod kątem dopłat do opiekunek osób starych  

to jesteśmy praktycznie na samej górze. Pan Wójt uważa, że na tą chwilę nie ma zaniedbania z naszej 

strony.  

Wójt Dariusz Bulski uważa, że każdy pełniący funkcje ma swoje  ustalone zadania (Wójt, Kierownik, 

Radny itd..) i prośba Pana Wójta jest taka, aby Przewodniczący poleceń pracownikom urzędu i GOPS-u  

nie wydawał ponieważ nie ma takiego prawa. Polecenia może Przewodniczący wydawać Radnym, ale 

Wójt nie chciałby, aby Przewodniczący wykorzystywał swoją pełnioną funkcję. Pan Wójt 

poinformował, że po telefonach od Pana Przewodniczącego pracownice przychodzą do Wójta  

z płaczem. Jeszcze raz Wójt poprosił, aby Przewodniczący pełnił swoją funkcję zgodnie z przepisami.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że tak się zachował ponieważ na posiedzeniu 

Wspólnych Komisji, która odbyła się 12 maja 2023 roku odczytane zostało pismo mieszkanki naszej 

gminy, która korzysta z takich właśnie usług. Na posiedzeniu Wspólnych Komisji Przewodniczący 

poprosił Pana Wójta oraz Panią Dyrektor Gops-u o przygotowanie projektu uchwały rewaloryzacyjnej 

(ze względu na wzrost inflacji- osoby zainteresowane musza dopłacać 500 zł do opieki medycznej – 

jest to dużo więcej niż dostali tego dodatku). Ta uchwała nie była rewaloryzowana od 2020 roku. Na 

Komisji Budżetowej Wójt powiedział, że zablokował tą uchwałę. Przewodniczący zastanawia się  jakim 

prawem Wójt blokuje podejmowanie takich uchwał, jak to jest w kompetencji Rady Gminy. I to dziś 

Radna Gminy niech zadecyduje czy ten projekt uchwały zostanie wprowadzony do porządku obrad.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nie ma w zwyczaju wprowadzać projektów uchwał jak tylko 

znajomi zadzwonią z taka prośbą. Pan Wójt tego nie może zrozumieć dlaczego Pan Przewodniczący 

wchodzi w takie rzeczy. Wójt poprosił o przedstawienie obecnej sytuacji przez Dyrektora GOPS-u. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że Pani Dyrektor zabierze głos, ale najpierw poprosił 

o przegłosowanie zaproponowanego projektu uchwały. Przewodniczący zaprzecza, że dzwoni do 

pracowników z poleceniami, i jeszcze raz przypomina sytuację z posiedzenia Stałych Komisji.  

Tą sprawą również interesowała się Pani Poseł Anna Kwiecień. Niestety z tego co już wiemy projekt 

uchwały nie został przygotowany przez Panią Dyrektor ponieważ pan Wójt ją zablokował. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zaproponował przejść do głosowania wprowadzonych poprawek do 

porządku obrad. 

Radna Barbara Kołodziejczyk zgłosiła wniosek formalny, aby rozdzielić głosowanie proponowanych 

zmian. Radna zaproponowała, aby przegłosować złożone propozycje przez Pana Wójta, a później 

projekt złożony przez Pana Przewodniczącego.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie złożoną propozycję przez Radną Barbarę 

Kołodziejczyk. Rada Gminy głosowała 12 – głosów za, 0 – głosów przeciw, 0- głosów wstrzymujących 

przy 3 Radnych nieobecnych.  
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie projekty uchwał złożone przez Pana Wójta, 

które będą omawiane w punkcie 6 i 7. Rana Gminy głosowała: 12 – głosów za, 0 – głosów przeciw,  

0- głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały 

nr XXVII.199.2020 z dnia 29 grudnia 2020 r., w sprawie określenia szczegółowych warunków 

przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze oraz 

szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego zwolnienia od opłat i określenia trybu ich 

pobierania, który będzie omawiany w punkcie 8. Rada Gminy głosowała: 8 – głosów za, 4 – głosy 

przeciw, 0- głosów wstrzymujących przy 3 Radnych nieobecnych.  

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, że przewodniczący prowadzi prywatny folwark. Na poprzedniej 

sesji również wprowadził uchwałę dot. lasów, i dziś również to samo zrobił bez wiedzy pozostałych 

Radnych. Radna przypomniała, że na posiedzeniu Stałej Komisji było 7 Radnych i nie było quorum. 

Porządek obrad z wprowadzonymi zmianami: 

1. Otwarcie LVI.2023 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z LV sesji Rady Gminy Kowala z dnia 28 kwietnia 2023 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Sprawozdanie z realizacji rocznego Programu Współpracy Gminy Kowala  

z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy  
o działalności pożytku publicznego i o Wolontariacie za  2022 rok. 

7. Podjęcie uchwały w sprawie określenie szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania 
aktualizacji „Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2015-2022”, w tym trybu jej 
konsultacji, o których mowa w art. 6 ust. 3 ustawy z dnia 6 grudnia 2006 roku o zasadach 
prowadzenia polityki rozwoju.  

8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXVII.199.2020 z dnia 29 grudnia 2020 r., w 
sprawie określenia szczegółowych warunków przyznawania i odpłatności za usługi 
opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze oraz szczegółowych warunków częściowego 
lub całkowitego zwolnienia od opłat i określenia trybu ich pobierania. 

9. Raport o sytuacji ekonomiczno-finansowej SP ZOZ w Kowali-Stępocinie.  
10. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali-Stępocinie za 2022 rok. 
11. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland w przedmiocie:  

przystąpienia do sojuszu pokojowego i potwierdzenie sprzeciwu na połączenie Polski 
i Ukrainy w jedno państwo. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o świadczenie usług  
w zakresie publicznego transportu zbiorowego o charakterze użyteczności publicznej dla 
linii Bukowiec-Parznice-Kowala Stępocina-Rożki- Ludwinów- Trablice. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o świadczenie usług 
w zakresie publicznego transportu zbiorowego o charakterze użyteczności publicznej dla 
linii  Ruda Mała- Kowala Stępocina- Kowala Kolonia-Augustów-Kosów. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 1024/4 w obrębie 
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geodezyjnym Kosów Większy w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. 
z o.o. 

15. Przedstawienie raportu o stanie Gminy Kowala za 2022 rok. 
16. Debata nad raportem o stanie Gminy Kowala za 2022 rok. 
17. Podjęcie uchwały w sprawie wotum zaufania dla Wójta Gminy Kowala.  
18. Przedłożenie sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2022. 
19. Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej Zespół Zamiejscowy  

w Radomiu w sprawie opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Kowala sprawozdaniu  
z wykonania budżetu Gminy za rok 2022.  

20. Przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy o udzielenie absolutorium Wójtowi 
Gminy Kowala za 2022 rok.  

21. Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej Zespół Zamiejscowy  
w Radomiu w sprawie opinii o przedłożonym wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy 
Kowala w sprawie udzielenia absolutorium z wykonania budżetu za rok 2022. 

22. Opinie Komisji na temat sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2022. 
23. Dyskusja. 
24. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz 

ze sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy za rok 2022. 
25. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy Kowala z tytułu wykonania 

budżetu za rok 2022. 
26. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. 
27. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030.  
28. Sprawy różne. 
29. Zakończenie obrad. 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad z wprowadzonymi 

zmianami. Rada Gminy głosowała: 12- głosów za, 0- głosów przeciw, 0- głosów wstrzymujących przy  

3 Radnych nieobecnych.  

Radny Dariusz Parszewski zauważył, że Pan Wójt również wprowadza projekty uchwał bez 

wcześniejszych konsultacji z Radnymi.      

Ad.3. Przyjęcie protokołu z LV sesji Rady Gminy Kowala z dnia 28 kwietnia 2023 roku. 
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie protokołu z LV sesji Rady Gminy Kowala  

z dnia 28 kwietnia 2023 roku. Rada Gminy głosowała: 10- głosów za, 0 – głosów przeciw, 2– głosy 

wstrzymujące przy 3 Radych nieobecnych. 

Ad.4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji.  

Pan Wójt przedstawił podsumowanie prac od poprzedniej sesji: 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że czasami wprowadza projekty uchwał w dniu sesji, aby uniknąć 

skutków finansowych. 

3 maja odbyły się uroczystości związane z Dniem Strażaka. 

27 maja na Jasa Górę przybyła ogólnopolska pielgrzymka strażaków, w pielgrzymce wzięli udział 

druhowie z terenu naszej gminy. 
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że dochodzą go słuchy, że 11 czerwca nie odbyła się impreza  

w OPS Ruda Mała z powodu nie wyrażenia zgodny na jej organizację. Do tej pory odbyło się w tej 

sprawie 3 spotkania i to sam Pan Prezes Dariusz Bielecki zrezygnował z organizacji tej imprezy.  

24 września jest planowany odbiór remizy OSP w Kowali-Stępocinie.  

8 maja odbyła się Komisja Rewizyjna. 

12 maja odbyło się posiedzenie Stałych Komisji Rady Gminy. 

12 maja w PSP w Mazowszanach odbył się jubileusz 60-lecia szkoły. 

19 maja w siedzibie naszego urzędu została podpisana umowa o udzielenie dotacji w wysokości 

1 434 699 tj. 60% zadania inwestycyjnego pn. budowa przedszkola przy PSP w Mazowszanach.  

Pan Wójt poinformował, że Gmina Kowala otrzymała dotacje w wysokości 35 000,00 zł z WFOŚiGW 

na odbiór i utylizacje wyrobów zawierających azbest. 

Gmina Kowala otrzymała dofinasowanie na realizację zadania pn. aktualizacja i inwentaryzacja 

wyrobów zawierających azbest na terenie Gminy Kowala. Dofinasowanie pochodzi z Ministerstwa 

Rozwoju i Technologii. Pozyskana dotacja jest w kwocie 18 000,00 zł. 

Gmina Kowala otrzymała dofinasowanie z budżetu Województwa Mazowieckiego w ramach 

programu wsparcie i zapobieganie bezdomności zwierząt – Mazowsze dla zwierząt 2023 na kastrację, 

sterylizację i czipowanie psów i kotów z terenu gminy Kowala. Za realizację zadania jest 

odpowiedzialny Referat Ochrony Środowiska. Łączny koszt zadania wynosi 2 250,00 zł.  

4 czerwca na boisku w Kowali-Stępocinie odbył się Gminny Dzień Dziecka. Pan Wójt serdecznie 

podziękował wszystkim osobom zaangażowanym w przygotowanie tej imprezy. 

7 czerwca w PSP w Parznicach odbył się ekologiczny piknik rodzinny. Piknik był dofinansowany przez 

WFOŚiGW w Warszawie. 

Sejmik Województwa Mazowieckiego przyznał dofinasowanie pn. rozbudowa i przebudowa, poprawa 

hali sportowej przy PSP w Parznicach. 

Gmina Kowala otrzymała dofinasowanie na realizację zadania pn. modernizacja oświetlenia ulicznego 

na bardziej energooszczędne. Kwota dofinasowania wynosi 123 000,00 zł. Dofinasowanie jest na 

miejscowości Ruda Mała, Dąbrówka Zabłotnia.  

W PSP Parznicach odbył się II turniej gimnastyczny o Puchar Wójta Gminy Kowala. Turniej był 

zorganizowany przez gimnastyczny Klub sportowy Quick Flik. 

3 czerwca w PSP w Parznicach odbył się Turniej Tenisa Stołowego z okazji Dnia Dziecka.        

6 czerwca odbyły się obchody 100-lecia PSP w Bardzicach.  

Pracę w GOPS Kowala-Stępocina zakończyła Z-ca Dyrektora Pani Ewelina Strycharska. Pani 

Strycharska awansowała na Dyrektora w Gminie Mirzec. Pan Wójt serdecznie podziękował za 

wieloletnią pracę na rzecz Gminy Kowala.  

26 maja odbyła się narada z Dyrektorami szkół i przedszkola z terenu naszej gminy.  
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1 czerwca odbyła się Rada Społeczna SP ZOZ w Kowali-Stępocinie.  

2 czerwca w PSP w Kowali-Stępocinie odbyły się międzygminny interdyscyplinarny Turniej 

Historyczno-Sportowy w hołdzie Powstańcom Styczniowym organizowanym z okazji 160 rocznicy 

Powstania Styczniowego. Organizatorami były dwie szkoły: PSP w Kowali-Stępocinie oraz PSP  

w Parznicach.  

Zakończyła się sprawa w Sądzie Pracy z powództwa byłej pracownicy Urzędu Gminy. Sprawa była 

rozpatrywana w dwóch instancjach. Pozew został oddalony.  

3 czerwca w Ludwinowie odbyła się biesiada zorganizowana przez Koło Gospodyń Wiejskich 

„Ludwinianki”.  

12 czerwca odbyła się Komisja Budżetowa. 

13 czerwca odbyła się komisja Rolnictwa. 

Pan Wójt doczytał Postanowienie 59/2023 Komisarza Wyborczego w Radomiu z dnia 29 maja 2023 

roku w sprawie zmian w podziale Gminy Kowala na stałe obwody w głosowaniu. Mieszkańcy 

Augustowa oraz Kończyc- Kolonii będą głosowali w PSP w Kończycach-Kolonii, a nie jak do tej pory  

w PSP w Młodocinie Mniejszym.  

Z dniem 1 lipca wchodzi w życie ustawa o świadczeniu pieniężnym z tytułu pełnienia funkcji Sołtysa. 

Przyjmowaniem i obsługom wniosków należnych świadczeń będzie się zajmował KRUS.   

   

Ad.5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do biura Rady wpłynęło 14 pism: 

1. Pismo mieszkanki Rożek w sprawie zmiany uchwały nr XXVII.199.2020z dnia 29 grudnia 2020 

r. w sprawie ustalenia odpłatności za usługi opiekuńcze. Pismo dotyczy wprowadzonej 

uchwały na dzisiejszej sesji. 

2. Rozstrzygnięcie nadzorcze dotyczące uchwały Nr LVI.438.2023 Rady Gminy Kowala z dnia 24 

marca 2023 r. w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi 

Kosów Większy.  

3. Rozstrzygnięcie nadzorcze dotyczące uchwały Nr LVI.439.2023 Rady Gminy Kowala z dnia 24 

marca 2023 r. w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi 

Trablice. 

4. Rozstrzygnięcie nadzorcze dotyczące uchwały Nr LVI.437.2023 Rady Gminy Kowala z dnia 24 

marca 2023 r. w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego części wsi 

Błonie.  
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Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że nadzór nadzorczy uchylił  tylko § 8 punkt 2 lit.  

C w miejscowości Kosów Większy i Trablice. W miejscowości Błonie jest troszkę więcej poprawek – 

omijanie infrastruktury w lasach.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zarządził przerwę w obradach.   

5. Pismo Wojewody Mazowieckiego sprawie wydania pozytywnej opinii – dokonanych zmian 

rodzaju miejscowości położonych na terenie gminy Kowala.  

6. Pismo Przekazujące uchwałę Rady Gminy Kowala Nr LV.449.2023 z dnia 28 kwietnia 2023 r.,  

Stanowisko Rady Gminy Kowala w sprawie sprzeciwu wobec próby przeniesienia dziedziny 

leśnictwa.    

7. Pismo mieszkanki Kowali-Kolonii w sprawie udrożnienia ulicy Bocznej. 

8. Postanowienie 45/2023 Komisarza Wyborczego w Radomiu z dnia 28 kwietnia 2023 roku  

w sprawie dostosowania opisu granic okręgów wyborczych Gminy Kowala do stanu 

faktycznego. Postanowienie 48/2023 Komisarza Wyborczego w Radomiu z dnia 22 maja 2023 

roku w sprawie zmian w podziale Gminy Kowala na stałe obwody w głosowaniu.  

9. Pismo Prokuratury Rejonowej Radom-Zachód w sprawie udzielenia informacji czy Rada 

Gminy podejmowała uchwały ustalające strefy płatnego parkowania.  

10. Opinia RIO w sprawie udzielenia absolutorium Wójtowi Gminy Kowala- na wniosek Komisji 

Rewizyjnej.  

11. Prośba Samodzielnego Publicznego Zespołu Zakładów Opieki Zdrowotnej Szpital w Iłży  

w sprawie udzielenia wsparcia w formie darowizny/dotacji na zakup i montaż klimatyzatorów 

w gabinetach diagnostyczno-zabiegowych przez Gminę Kowala.  

Przewodniczący Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że pismo zostało omówione 

na posiedzeniu Komisji, niestety w tym roku będzie ciężko wesprzeć Szpital Powiatowy zwłaszcza, 

ze to jest spora kwota – 70 000,00 zł. Komisja wydałaby opinię pozytywną gdyby to była niższa 

kwota.   

12. Wniosek Radnego Pawła Lisa w sprawie reorganizacji transportu publicznego na terenie 

gminy Kowala. 

13. Przekazanie uchwały Nr LXVII/456/2023 Rady Miejskiej w Iłży z dnia 25 maja 2023 r.,  

w sprawie stanowiska dotyczącego sprzeciwu wobec próby przeniesienia dziedziny leśnictwa 

z kompetencji Państw Członkowskich do kompetencji dzielonych z Unią Europejską.    

14. Pismo Mazowieckiego Urzędu Wojewódzkiego w Warszawie Wydział Zdrowia w sprawie 

wskazania przedstawiciela Wojewody do Rady Społecznej działającej przy SP ZOZ Kowala-

Stępocina.  
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że: 

3 maja brał udział w obchodach Dnia Strażaka. 

12 maja odbyło się posiedzenie Wspólnych Komisji Rady Gminy, na posiedzeniu było obecnych  

7 Radnych. 

12 maja odbyły się uroczystości związane z 60- leciem powstania PSP w Mazowszanach. 

Odbyło się spotkanie z Panem Wójtem Dariuszem Bulskim i Starostą Radomskim Waldemarem Trelką 

w sprawie dofinasowania drogi Gębarzów – Kowala. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nie może Pan Przewodniczący zrzucać całego ciężaru na barki 

Wójta. Nie jest tak, że Wójt da to dofinasowanie bo mu się tak podoba lub nie. Jak wiemy doskonale 

wszystko zależy od posiadanych finansów, na chwilę obecną gmina nie posiada takich dużych 

środków. Jeśli Przewodniczący lub któryś z Radnych ma inną wiedzę to niech przygotuje uchwałą tak 

jak to zrobił Przewodniczący na dzisiejszą sesję.  

4 czerwca obył się Gminny Dzień dziecka. Przewodniczący serdecznie podziękował wszystkim za 

przygotowanie tej imprezy. 

5 czerwca Przewodniczący brał udział w obchodach 25 lecia Samorządu Mazowsza.  

 6 czerwca odbyły się obchody 100-lecia PSP w Bardzicach.   

        

Ad.6. Sprawozdanie z realizacji rocznego Programu Współpracy Gminy Kowala z organizacjami 

pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy o działalności pożytku 

publicznego i o Wolontariacie za  2022 rok. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że sprawozdanie z realizacji rocznego Programu Współpracy 

Gminy Kowala z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami wymienionymi w art. 3 ust. 3 ustawy 

o działalności pożytku publicznego i o Wolontariacie za  2022 rok. art. 5a ust. 3 ustawy z dnia 24 

kwietnia 2003 roku o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie nakłada obowiązek 

przedłożenia organowi stanowiącemu jednostki samorządu terytorialnego sprawozdania  

z działalności pożytku publicznego za rok poprzedni. Program Współpracy z organizacjami 

pozarządowymi na rok 2022 został przyjęty uchwałą Rady Gminy Kowala Nr XXXVI.281.2021 z dnia 19 

listopada 2021. 15 stycznia 2021 r., roku Wójt Gminy Kowala w ramach ujętych środków w budżecie 

Gminy, ogłosił otwarty konkurs na wykonanie zadań publicznych związanych z realizacją zadań Gminy 

Kowala w 2022 roku. Pomoc otrzymało siedem organizacji pozarządowych na kwotę w 171 000,00 zł. 

Jedna z organizacji rozwiązła umowę za porozumieniem stron. Kwota jaką otrzymała  

w wyniku konkursu w całości została zwrócona na konto Urzędu Gminy zgodnie z zawartą umową.  

Radna Agata Kicior zauważył, że za chwile będzie procedowany projekt uchwały „Strategii Rozwoju 

Gminy Kowala na lata 2015-2022”, a jak wiemy teraz mamy rok 2023? Raczej w strategii powinny się 

znaleźć plany co będzie realizowane, a nie co było. Radna prosi o wyjaśnienie tego. 
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Wójt Dariusz Bulski poinformował, że to będzie za chwilę omawiane wówczas to wyjaśni. 

     

Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie określenie szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania 

aktualizacji „Strategii Rozwoju Gminy Kowala na lata 2015-2022”, w tym trybu jej konsultacji,  

o których mowa w art. 6 ust. 3 ustawy z dnia 6 grudnia 2006 roku o zasadach prowadzenia polityki 

rozwoju.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Radna słusznie zauważyła, że jest to strategia, która się już 

kończy, ale są jeszcze możliwości w tym roku, aby aplikować o fundusze zewnętrzne. Ze względu na 

pandemie nie została przyjęta ta strategii wcześniej.  A nie mając tej strategii nie będziemy mogli się 

ubiegać o dodatkowe środki. 

Pani Dorota Wąsik pracownica Urzędu Gminy przypomniała, że na poprzedniej sesji była 

przyjmowana uchwała, która obowiązuje do roku 2030. Poprzednia perspektywa nie została przyjęta 

wcześniej ponieważ była wydłużona z powodu pandemii. Aby aplikować o środki zewnętrzne jest tam 

jeden załącznik gdzie trzeba załączyć wyciąg z aktualnej strategii.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie określenie 

szczegółowego trybu i harmonogramu opracowania aktualizacji „Strategii Rozwoju Gminy Kowala na 

lata 2015-2022”, w tym trybu jej konsultacji, o których mowa w art. 6 ust. 3 ustawy z dnia 6 grudnia 

2006 roku o zasadach prowadzenia polityki rozwoju. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVI.450.2023. 

 

Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr XXVII.199.2020 z dnia 29 grudnia 2020 r.,  

w sprawie określenia szczegółowych warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze  

i specjalistyczne usługi opiekuńcze oraz szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego 

zwolnienia od opłat i określenia trybu ich pobierania. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że przygotował ten projekt uchwały ze względu na 

złożone pismo mieszkanki Rożek. Treść pisma była odczytana w punkcie sprawozdanie 

Przewodniczącego. Tą sprawą interesowali się również niektórzy Radni, Poseł Anna Kwiecień i wiele 

innych osób. Przewodniczący poprosił o przygotowanie projektu uchwały Panią Dyrektor GOPS-u, ale 

niestety Pan Wójt ją zablokował na Komisji Budżetowej. Przewodniczący zapytał ile osób korzysta  

z danej pomocy. 

Dyrektor GOPS Kowala-Stępocina Anna Zaleszczyk poinformowała, że obecnie z takiej pomocy 

korzysta dwie osoby. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jak wiemy wszyscy nasi mieszkańcy są ważni, tylko Pan Wójt nie 

wyobraża sobie takich rzeczy, że ktoś do niego dzwoni i prosi o zmianę uchwały beż żadnych analiz  

i posumowań. Pan Wójt poprosił Panią Dyrektor Annę Zaleszczyk o przedstawienie całej sytuacji. 
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Wójt uznał, że na tą chwilę jest wszystko w porządku z daną uchwał, a jeśli ją zmienić to dopiero pod 

koniec roku.  

Radna Barbara Kołodziejczyk zapytała czy dana uchwała, którą dziś będzie Rada procedować była  

w jakiś sposób z Panią Dyrektor skonsultowana (chodzi dokładnie o % zawarte w tej uchwale)?   

Dyrektor GOPS Kowala-Stępocina Anna Zaleszczyk poinformowała, że nikt z nią nie konsultował 

projektu tej uchwały.  

Radna Barbara Kołodziejczyk zauważyła, że Przewodniczący wszedł w kompetencje Dyrektora 

przygotowują ten projekt uchwały. Radna zapytała jakie stanowisko zostało wypracowane na 

wcześniejszych spotkaniach? Radna uważa, że podejmować uchwały powinno się racjonalnie nie pod 

wpływem impulsu, telefonu, czy pod wpływem nacisku. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że to nie są żadne naciski, Pan Wójt insynuuje, że 

ten projekt uchwały został przygotowany pod wpływem telefonu. Jeżeli Poseł wybrany do sejmu RP 

zadzwoni do Pana Wójta czy Radnego i prosi o pomoc to co w tym takiego jest jak się działa na 

telefon. Jak już wiemy jest pismo mieszkanki Rożek i na podstawie tego pisma Przewodniczący 

poprosił Panią Dyrektor o spotkanie, a nie miał wpływu na to, że ta Pani z Rożek prześle pismo do 

Pani poseł czy poprosi o pomoc Radną Suligowską. 

Przewodniczący prosił Panią Dyrektor o przesłanie danych, które były ustalone wstępnie na 

wspólnym spotkaniu. Niestety nie było zgody ze strony Pani Dyrektor, dlatego sam Przewodniczący 

wypisał kwoty.  

Radna Krystyna Grzyb uważa, że pismo tej Pani przypomniało nam, że poprzednia uchwała straciła na 

swojej aktualności. Spór o to kto ma złożyć projekt zmiany tej uchwały powinien być bezdyskusyjny – 

jeżeli tego nie zrobił Pan Wójt, to zrobił to Przewodniczący. Tu nie chodzi o to, aby się w tej chwili 

spierać tu jest ważne dobro starszych osób, którzy są niedołężni i nie mogą sami sobie zapewnić 

opieki. 

Radna Agata Kicior chciała zapytać o jakie kwoty chodzi?  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ma dużo telefonów, spotkań itd., i jak każdemu starłby się 

obiecać, że uchwałę zmieni, tak aby komuś pasowało. Niestety tak nie działa urząd. A o jaka kwotę 

chodzi trudno jest w tej chwili to wyliczyć. 

Radna Agata Kicior zapytała kiedypismo wpłynęło od mieszkanki Rożek 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że 27 kwietnia 2023 r. 

Radna Agata Kicior uważa, że chodzi w tej chwili o osobę samotną będąca w potrzebie. Należy 

pamiętać, że mieliśmy inflację ta kwota nie przeszła rewaloryzacji przez co ta osoba musi ponieść 

większe koszty. Na terenie naszej gminy nie ma za dużo osób, które korzystają z takiej formy pomocy. 

Radna zapytała ile maksymalnie korzysta osób z opiekunek osób starszych. 
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Dyrektor GOPS Kowala-Stępocina Anna Zaleszczyk poinformowała, że w tamtym roku było to około 

13 osób i była to kwota około 100 000,00 zł. 

Radna Agata Kicior uważa, że czasami w urzędzie wydaje się na prawników z góry po 10 000,00 zł  

i nikt się nad tym nie zastanawia, a tu naprawdę chodzi o starszą osobę potrzebującej pomocy i z tego 

powodu robi się taka zawieruchę. Radna Kicior odniosła się do wypowiedzi Radnej Kołodziejczyk, że 

kompetencją Rady Gminy jest podejmowanie uchwał co niniejszym robią. Pani dyrektor GOPS-u nie 

może sama działać bez głosu Rady.  

Radna Barbara Kołodziejczyk uważa, że bez głosu Pani Dyrektor też Rada nie powinna działać.  

Dyrektor GOPS Kowala-Stępocina Anna Zaleszczyk poinformowała, że została zrobiona analiza 

ościennych gmin pod kątem tej uchwały (Skaryszew do 100 %, u nas w Kowali jest to 203 %) pani, 

która wnioskuje o zmianę tej uchwały weszła w próg wyższy i dlatego musiał dopłacać do opiekunki. 

GOPS zastanawiał się nad umorzeniem poniesionych kosztów, a po nowym roku ta uchwała zostałaby 

zmieniona.   

Radna Barbara Kołodziejczyk zauważyła, że jednak jakieś kroki po wpłynięciu tego pisma zostały 

poczynione. Po nowym roku Rada Gminy na pewno zmieniłaby tą uchwałę, a tak Przewodniczący 

znów wyszedł przed szereg.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poprosił o pokazanie pisma Panią Dyrektor jakie wysłała do Pani  

z Rożek, że zostanie jej umorzone zobowiązanie. 

Dyrektor GOPS Kowala-Stępocina Anna Zaleszczyk poinformowała, że rozmowa na ten temat była 

przeprowadzona z Panem Przewodniczącym wczoraj (tj. 14.06.2023 r).  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że ta sprawa nie była konsultowana z Panią z Rożek, 

a tym bardziej żadnego pisma w tej sprawie nie dostał od Pani Dyrektor. Przewodniczący prosił Panią 

Dyrektor o przygotowanie danych potrzebnych do przygotowania projektu uchwały, niestety nie 

zostały one przesłane.     

Radna Krystyna Grzyb uważa, ze jeśli pismo było złożone w kwietniu to do czerwca był czas, aby 

podjąć decyzje, aby umorzyć tej Pani zobowiązania. Radna uważa, że jest zażenowana tym że musi 

słuchać takich dyskusji bo każdy doczeka zapewne starości i być może będzie potrzebował pomocy. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że na ten temat były prowadzone rozmowy, niestety na 

posiedzeniu Komisji nie była obecna Radna Krystyna Grzyb. Podjęta została decyzja, że na razie ta 

uchwała zostanie w obecnej formie, a zamiany zostaną naniesione po nowym roku.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że nikt nie decydował o tym tylko sam Pan Wójt. 

Rady Marcin Jakubiak również potwierdził, że nikt tak nie zdecydował.  

Radna Jolanta Pszczoła poinformowała, że jeśli jest pomysł umorzyć tej Pani zobowiązania, to lepiej 

jest przyjąć tą uchwałę.  
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Radna Krystyna Grzyb uważa, że przyjęcie uchwały teraz czy w grudniu to jest mało istotne bardziej 

chodzi o człowieka, o tą starszą osobę.  

Radny Dariusz Parszewski zastanawia się po co jest ten spór jak sytuacja jest jasna, trzeba pamiętać, 

ze osobą starszym należy pomagać.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany uchwały nr 

XXVII.199.2020 z dnia 29 grudnia 2020 r., w sprawie określenia szczegółowych warunków 

przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze i specjalistyczne usługi opiekuńcze oraz 

szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego zwolnienia od opłat i określenia trybu ich 

pobierania. Rada Gminy głosowała: 8 głosów za, 0– głosów przeciw, 4 – głosy wstrzymujące, przy  

3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVI.451.2023. 

 

Ad.9. Raport o sytuacji ekonomiczno-finansowej SP ZOZ w Kowali-Stępocinie.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że raport jest przygotowany na podstawie sprawozdania 

finansowego za poprzedni rok obrotowy i zawiera w szczególności analizę sytuacji ekonomiczno-

finansowej za poprzedni rok obrotowy, prognozę sytuacji ekonomiczno -finansowej na kolejne trzy 

lata obrotowe wraz z opisem przyjętych założeń oraz informacje o istotnych zdarzeniach mających 

wpływ na sytuacje ekonomiczno-finansową samodzielnego publicznego zakładu opieki zdrowotnej. 

Plan Finansowy za 2022r., dla jednostki SP ZOZ został zatwierdzony uchwałą Rady Społecznej 

działającej przy SP ZOZ w Kowali-Stępocinie. Rada Społeczna na posiedzeniach często omawia 

sytuacje ośrodka zdrowa. Sytuacja ekonomiczna SP ZOZ jest stabilna, wszystkie zobowiązania są na 

bieżąco regulowane.   

 

Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia rocznego sprawozdania finansowego 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali-Stępocinie za 2022 rok. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zgodnie z uchwałą o rachunkowości roczne sprawozdanie 

finansowe SP ZOZ podlega zatwierdzeniu przez organ, który tworzył zakład. Podjęcie uchwały  

w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego oraz przeznaczenia zysku na działalność 

stanowią SP ZOZ w Kowali za 2022 rok uznaje się za zasadne. Jak już wcześniej było wspomniane 

sytuacja SP ZOZ jest stabilna i wszystkie zobowiązania są na bieżąco regulowane. Usługi wykonywane 

przez lekarzy są w 99 % finansowane z Narodowego Funduszu Zdrowia.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zatwierdzenia rocznego 

sprawozdania finansowego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali 

Stępocinie za 2022 rok. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVI.452.2023. 
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Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji Pani Teresy Garland w przedmiocie:  

przystąpienia do sojuszu pokojowego i potwierdzenie sprzeciwu na połączenie Polski i Ukrainy  

w jedno państwo. 

Przewodnicząca Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że w dniu 

15 maja 2023 r., Komisja rozpatrywała petycję Pani Gerland, która uznała, iż przedmiot petycji nie 

mieści się w kompetencjach Rady Gminy Kowala. Rada Gminy jako organ stanowiący kontrole nie ma 

żadnych kompetencji do kształtowania polityki zagranicznej RP oraz wypowiadania się w zakresie 

przystępowania RP do jakichkolwiek sojuszy. Natomiast zgodnie z art. 7 Konstytucji RP, organy 

władzy publicznej działają na podstawie i w granicach prawa. Organy władzy publicznej, co wynika  

z art. 6 k.p.a. nie mogą uzurpować sobie kompetencji zastrzeżonych dla innych organów. Pismo Pani 

Garland nie stanowi także obywatelskiej inicjatywy uchwałodawczej, o której mowa w art. 41a u.s.g. 

Po pierwsze, Wnioskodawca nie jest mieszkańcem Gminy Kowala. Po drugie, wniosek nie zebrał 

odpowiedniego poparcia mieszkańców mających czynne prawo wyborcze do komunalnego organu 

stanowiącego. Komisja wnosi o uznanie petycji o za bezzasadne.       

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie rozpatrzenia petycji 

Pani Teresy Garland w przedmiocie:  przystąpienia do sojuszu pokojowego i potwierdzenie sprzeciwu 

na połączenie Polski i Ukrainy w jedno państwo. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVI.453.2023. 

 

Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o świadczenie usług  

w zakresie publicznego transportu zbiorowego o charakterze użyteczności publicznej dla linii 

Bukowiec-Parznice-Kowala Stępocina-Rożki- Ludwinów- Trablice. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że są dwie trasy, które obowiązują od tego roku. Linia autobusowa 

została przedłużona po to, aby mieszkańców Bukowca, Józefowa czy Bardzic nie odciąć od transportu 

zbiorowego. Dodatkowo na to zadanie Gmina dostała wsparcie od Wojewody. Na przyszły rok Pan 

Wójt również chciałby składać wnioski o wsparcie transportu na terenie naszej gminy. A przyjęcie tej 

uchwały jest podstawą do ubiegania się o dodatkowe środki.   

Radna Krystyna Grzyb bardzo podziękowała za podjęcie inicjatywy uruchomienia tych dodatkowych 

tras. Mieszkańcy tych miejscowości są bardzo wdzięczni.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

zawarcie umowy o świadczenie usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego o charakterze 

użyteczności publicznej dla linii Bukowiec-Parznice-Kowala Stępocina-Rożki- Ludwinów- Trablice. 

Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LVI.454.2023. 
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Ad.13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie umowy o świadczenie usług  

w zakresie publicznego transportu zbiorowego o charakterze użyteczności publicznej dla linii  Ruda 

Mała- Kowala Stępocina- Kowala Kolonia-Augustów-Kosów. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt uchwały podobny do poprzedniej tylko chodzi o inne 

miejscowości i inną trasę linii - Ruda Mała- Kowala Stępocina- Kowala Kolonia-Augustów-Kosów. 

Pojęcie tej uchwały jest potrzebne, aby ubiegać się o dodatkowe środki od Wojewody.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

zawarcie umowy o świadczenie usług w zakresie publicznego transportu zbiorowego o charakterze 

użyteczności publicznej dla linii  Ruda Mała- Kowala Stępocina- Kowala Kolonia-Augustów-Kosów. 

Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr LVI.455.2023. 

 

Ad.14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 

nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. nr 1024/4 w obrębie geodezyjnym 

Kosów Większy w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa Sp. z o.o. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że chodzi o wyrażenie zgody na ustanowienie służebności przesyłu 

na rzecz Polskiej Spółki Gazownictwa SP. z.o.o na czas nieoznaczony, za wynagrodzeniem ustalonym 

przez rzeczoznawcę majątkowego powiększonym o podatek od towarów i usług dla budowy urządzeń 

gazowych  tj.: przyłącza gazu średniego ciśnienia o długości 0,73 m i szerokości 0,025 m i powierzchni 

służebności 0,01852 m na działce o nr 1024/4 w obrębie geodezyjnym Kosów Większy.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako dz. 

nr 1024/4 w obrębie geodezyjnym Kosów Większy w Gminie Kowala na rzecz Polskiej Spółki 

Gazownictwa Sp. z o.o. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVI.456.2023. 

 

Ad.15. Przedstawienie raportu o stanie Gminy Kowala za 2022 rok. 

Wójt Dariusz Bulski wyjaśnił, że zostało wydane zarządzenie nr 56.2023 Wójta Gminy Kowala  

w sprawie przedstawienia raportu o stanie Gminy Kowala za rok 2022.   Raport jest konsekwencją 

zmiany ustawy o samorządzie gminnym w 2018 roku. Raport jest bardzo szczegółowy, opublikowany 

jest na stronie Biuletynu Informacji Publicznej, Radni również otrzymali raport pocztą. W raporcie 

zawarte są informacje z poszczególnych referatów, nie zawsze o których rozmawia się na sesji. Wójt 

przedstawił najważniejsze informacje zawarte w raporcie. Podziękował pracownikom urzędu oraz 

jednostkom podległych za rzetelną pracę, rok 2022 był bardzo pracowity. Wójt zwrócił się również  

z podziękowaniami do Radnych i Sołtysów. 
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Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat poinformowała, ze Raport o stanie gminy jest zupełnie innym 

dokumentem niż sprawozdanie z wykonania budżetu.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak podziękował za przedstawienie raportu o stanie Gminy Kowala.  

 

Przewodniczący zarządził przerwę w obradach Sesji.  

 

Ad.16. Debata nad raportem o stanie Gminy Kowala za 2022 rok. 

Radny Dariusz Parszewski zauważył, że jak wynika z Raportu mieszkańców nam przybywa zapewne 

dlatego, że jesteśmy gminą podmiejską. Radny uważa, że w dziale oświaty jest dużo inwestowane:  

w planach jest budowa nowego przedszkola, zrobiona została termodernizacja budynków szkolnych, 

co na pewno wpływa pozytywnie na rozwój gminy. Na pewno na terenie gminy przydałby się jeszcze 

żłobek. Radny uważa, że powinno być więcej remontowanych i budowanych dróg gminnych- na 

pewno to przyczyniłoby się do jeszcze większego rozwoju gminy.    

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że aby zrobić jakąkolwiek inwestycje na terenie gminy to musi być 

najpierw własność gminy, a druga rzecz to musi gmina posiadać na taką inwestuję środki.  

 

Ad.17. Podjęcie uchwały w sprawie wotum zaufania dla Wójta Gminy Kowala.  

Brak dyskusji.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał, kto jest za udzieleniem wotum zaufania Wójtowi Gminy 

Kowala. Rada Gminy głosowała: 8 głosów za, 3– głosy przeciw, 2 – głosów wstrzymujących, przy  

2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVI.457.2023. 

Wójt Dariusz Bulski podziękował Radnym za oddanie głosów. 

 

Ad.18. Przedłożenie sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2022. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że sprawozdanie było przekazane Radnym do końca marca 2023 

roku. Sprawozdanie jest bardzo szczegółowe, przedstawia wpływy oraz wydatki gminy Kowala, 

powiela się również z przedstawionymi wyżej w raporcie o stanie Gminy Kowala danymi. Pan Wójt 

jeszcze raz przeanalizował sprawozdanie z wykonania budżetu za 2022 rok. Pan Wójt zapytał czy Radni 

mają jakieś pytania dotyczące przedstawionego sprawozdania.  

Radny Dariusz Parszewski zauważył, że w wydatki inwestycyjne zostały wykonane w poprzednim roku 

na kwotę 13 500 000,00 zł. 

Wójt Dariusz Bulski potwierdził, że tak dokładnie jest, co wcześniej już omówił przy przedstawieniu 

sprawozdania.  
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Ad.19. Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej Zespół Zamiejscowy w Radomiu 

w sprawie opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy Kowala sprawozdaniu z wykonania budżetu 

Gminy za rok 2022.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poprosił Panią Skarbnik o przeczytanie uchwały Regionalnej Izby 

Obrachunkowej Zespół Zamiejscowy w Radomiu.  

Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat odczytała uchwałę Regionalnej Izby Obrachunkowej Zespół 

Zamiejscowy w Radomiu Nr 3.e./148/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej  

w Warszawie z dnia 17 kwietnia 2023 roku w sprawie: opinii o przedłożonym przez Wójta Gminy 

Kowala sprawozdaniu z wykonania budżetu za rok 2022. (Uchwała opublikowana na BIP Gminy 

Kowala). Uchwała została zaopiniowana pozytywnie.  

   

Ad.20. Przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy o udzielenie absolutorium Wójtowi 

Gminy Kowala za 2022 rok.  

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Tomasz Odzimek odczytał wniosek o udzielenie absolutorium 

Wójtowi Gminy Kowala za 2022 rok. Uchwała Nr 1/2023 z dnia 8 maja 2023 roku, Komisji Rewizyjnej 

Rady Gminy Kowala w sprawie wyrażenia opinii o wykonaniu budżetu Gminy Kowala za 2022 rok  

i wniosku o udzielenie absolutorium Wójtowi Gminy Kowala za 2022 rok. Komisja Rewizyjna Rady 

Gminy Kowala wniosła o udzielenie absolutorium z tytułu wykonania budżetu za rok 2022 w wyniku 

głosowania jawnego: 3 głosy– za, 0 głosów – przeciw, 0 głosów- wstrzymujących, przy 2 Radnych 

nieobecnych. Komisja Rewizyjna pozytywnie zaopiniowała wykonanie budżetu Gminy Kowala za 2022 

rok 

 

Ad.21. Przedstawienie uchwały Regionalnej Izby Obrachunkowej Zespół Zamiejscowy w Radomiu 

w sprawie opinii o przedłożonym wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Kowala w sprawie 

udzielenia absolutorium z wykonania budżetu za rok 2022. 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Tomasz Odzimek odczytał uchwałę Nr 3.f.1/111/2023 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie, z dnia 23.05.2023 roku w sprawie opinii  

o przedłożonym wniosku Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Kowala  w sprawie udzielenia Wójtowi 

absolutorium za rok 2022. Skład Orzekający Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie - wniosek 

Komisji Rewizyjnej Rady Gminy Kowala w sprawie udzielenia Wójtowi absolutorium z wykonania 

budżetu za rok 2022 opiniuje pozytywnie. (Uchwała opublikowana na BIP Gminy Kowala).  

 

Ad.22. Opinie Komisji na temat sprawozdania z wykonania budżetu za rok 2022.Przewodniczący 

Komisji Budżetowej Dariusz Parszewski poinformował, że w dniu 12 czerwca 2023 roku, odbyło się 
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posiedzenie Komisji Budżetowej, na którym członkowie Komisji zaopiniowali pozytywnie 

sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 2022 przy 2 głosach -za, i 1 głosie wstrzymującym. 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu, Turystyki i Promocji Krzysztof Farbiś poinformował, 

że w dniu 24 maja 2023 roku, odbyło się posiedzenie Komisji na, którym członkowie Komisji 

zaopiniowali pozytywnie sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 2022: 2 głosy – za, 1 głos 

wstrzymujący.  

Przewodnicząca Komisji Rolnictwa, Ochrony Środowiska, Porządku Publicznego, Bezpieczeństwa  

i Ochrony Ludności i Pomocy Społecznej Agnieszka Rola poinformował, że w dniu 13 czerwca 2023 

roku, odbyło się posiedzenie Komisji Rolnictwa, na którym członkowie Komisji zaopiniowali 

pozytywnie sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 2022 – jednogłośnie (4 głosy -za). 

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk poinformował, że w dniu 15 

maja 2023 roku, odbyło się posiedzenie Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, na którym członkowie 

Komisji zaopiniowali pozytywnie sprawozdanie z wykonania budżetu za rok 2022 – jednogłośnie  

(5 głosy -za).  

Ad.23. Dyskusja. 

Brak dyskusji. 

Ad.24. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia i zatwierdzenia sprawozdania finansowego wraz 

ze sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy za rok 2022. 

Brak dyskusji. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał Radnych, kto jest za zatwierdzeniem sprawozdania 

finansowego wraz ze sprawozdaniem z wykonania budżetu gminy za rok 2022. Rada Gminy 

głosowała: 11 głosów za, 0– głosów przeciw, 2 – głosy wstrzymujące, przy 2 Radnych nieobecnych. 

Uchwała Nr LVI.458.2023. 

 

Ad.25. Podjęcie uchwały w sprawie absolutorium dla Wójta Gminy Kowala z tytułu wykonania 

budżetu za rok 2022. 

Brak dyskusji. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał Radnych, kto jest za udzieleniem Wójtowi Gminy Kowala 

absolutorium z tytułu wykonania budżetu za rok 2022. Rada Gminy głosowała: 11 głosów za,  

0– głosów przeciw, 2 – głosy wstrzymujące, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVI.459.2023. 

Wójt Dariusz Bulski podziękował Radnym za udzielenie absolutorium. Również Pan Wójt podziękował 

Pani Skarbnik Agnieszce Delikat, Pani Sekretarz Alinie Szczęśniak, Kierownikom urzędu oraz 

podległym jednostkom. 
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Ad.26. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że zwiększenie planu dochodów o kwotę 1 790 742,00 zł wynika z: 

- wprowadzenia refundacji wydatków projektu „Termomodernizacja budynków użyteczności 

publicznej Gminy Kowala”, zrealizowanego w latach 2021-2022 w ramach Regionalnego Programu 

Operacyjnego Województwa Mazowieckiego na lata 2014-2020, Oś priorytetowa IV „Przejście na 

gospodarkę niskoemisyjną” dla Działania 4.2 „Efektywność energetyczna”, Typ projektów: 

„Termomodernizacja budynków użyteczności publicznej” w kwocie 1 503 000,00 zł, 

- wprowadzenia dotacji w ramach programu „Mazowsze dla klimatu 2023” z budżetu Województwa 

Mazowieckiego w kwocie 123 617,00 zł na realizację zadania pn. Modernizacja oświetlenia 

zewnętrznego na bardziej energooszczędne na terenie Gminy Kowala, 

-wprowadzenie dotacji w ramach programu „Mazowsze dla zwierząt 2023” z budżetu Województwa 

Mazowieckiego w kwocie 10 125,00 zł na realizację zadania pn. Zapobieganie bezdomności zwierząt 

w gminie Kowala, 

- wprowadzenie dotacji z Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej  

w Warszawie na realizację zadania pn. Przeprowadzenie usługi aktualizacji inwentaryzacji wyrobów 

zawierających azbest wraz z warstwą obrysów obiektów z przypisanymi do obiektu atrybutami: 

numerem działki ewidencyjnej i numerem obrębu ewidencyjnego i wprowadzeniem tych danych do 

Bazy Azbestowej w kwocie 18 000,00 zł, 

- wprowadzenie dotacji w ramach programu „Mazowsze dla sołectw 2023” z budżetu Województwa 

Mazowieckiego w kwocie 30 000,00 zł, na dofinansowanie zadań realizowanych w ramach Funduszu 

Sołeckiego w sołectwach Rożki, Zenonów, Bardzice, 

- wprowadzenie dotacji w ramach programu „Mazowsze dla zabytków 2023” z budżetu 

Województwa Mazowieckiego w kwocie 70 000,00 zł na realizację zadania pn. Wyeksponowanie 

istniejących, oryginalnych elementów założenia dworsko-parkowego w Kowali. 

- wprowadzenie środków z tytułu darowizny na organizację Dnia Dziecka w kwocie 1000 zł. 

Zwiększenie planu wydatków o kwotę 1 790 742,00 zł składa się ze zwiększenia planu wydatków 

majątkowych o kwotę 548 866,10 zł oraz zwiększenia planu wydatków bieżących o kwotę 

1 241 875,90 zł. Zostały wprowadzone nowe zadania majątkowe, wprowadzono zmiany planu  

w zadaniach istniejących. Zwiększenie planu wydatków bieżących ma na celu zapewnienie płynności 

bieżącej realizacji budżetu gminy.  

Wójt Dariusz Bulski omówił planowane inwestycje na terenie Gminy Kowala wpisane w tabelach. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Uchwały 

Budżetowej Gminy Kowala na rok 2023. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVI.460.2023. 
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Ad.27. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Uchwała Budżetowa jest połączona z WPF i wielkich zmian nie 

ma. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej na lata 2023-2030. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0– głosów przeciw,  

0 – głosów wstrzymujących, przy 3 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr LVI.461.2023. 

 
Ad.28. Sprawy różne. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak przekazał Radnym, że z okazji 100 rocznicy powstania PSP  

w Bardzicach Rada Gminy otrzymała medal „Zasłużony dla szkoły”. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zaprosił wszystkich obecnych na Sesji w imieniu Koła Gospodyń 

Wiejskich „Maliszewianki” oraz Sołtys wsi Maliszów Pani Krystyna Działak na Rajd rowerowy pod 

patronatem Waldemara Trelki, który odbędzie się 24 czerwca 2023 roku o godzinie 13:30  

w miejscowości Maliszów.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak podziękował za naprawienie pękniętej szyby w świetlicy wiejskiej. 

Przewodniczący zapytał czy jest realizowany projekt wentylacji, i czy jest realizowany Fundusz 

Sołecki.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wymiana szyby była w ramach gwarancji, pod kątem 

projektowania wentylacji to na chwilę obecną Wójt szczegółowo nie wie na jakim jest to etapie 

realizacji. Co do Funduszu Sołeckiego to na pierwszym miejscu będą realizowanie inwestycje tam 

gdzie są dofinasowania, ale wszystkie zadania będą realizowanie sukcesywnie.  

Radna Agata Kicior w imieniu Koła Gospodyń wiejskich „Kosowianki” serdecznie zaprasza wszystkich 

na festyn, który odbędzie się 24 czerwca 2023 roku przy świetlicy OSP w Kosowie.  

Radna Agata Kicior poinformowała, że mieszkańcy Kosowa swój Fundusz Sołecki przeznaczyli na 

wymianę źródła ciepła w świetlicy, będącej jednocześnie siedzibą OSP w Kosowie. Radna zapytała jaki 

jest postęp prac związanych z wymianą tego pieca.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że było już zorganizowanie spotkanie z firmą, która zajmuje się 

takimi rzeczami. Jest pomysł, aby świetlicę podłączyć pod ogrzewanie gazowe i te środki z Funduszu 

Sołeckiego na tą inwestycje wystarczyłyby. Firma, która wykonywałaby te prace zapewniła, że do 

jesieni zadanie będzie zrealizowane.  

Radna Agata Kicior poinformowała, że z tego co wie to na pozwolenie na podłączenie do sieci 

gazowej czeka się około dwóch lat. Czy na pewno nam się uda jeszcze w tym roku zrealizować to 

zadanie? 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że urząd czeka na warunki techniczne, wszystkie wnioski 

zostały złożone około 3 tygodni temu.  
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Radna Agata Kicior poinformowała, że z tego co wie to w gazowni na wykonanie przyłącza oczekuje 

się przynajmniej dwa lata ponieważ to nie urząd wykonuje to przyłącze tylko firma, która jest 

zakontraktowana przez gazownie.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że urząd nad tym pracuje, aby to wszystko przyśpieszyć. 

Radna Agata Kicior poinformowała, że będzie tą sprawę monitorowała.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał czy są jakieś uwarunkowania co do wcześniejszego 

wykaszania traw na poboczach? Przewodniczący uważa, że to wykaszanie jest prowadzone za późno.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że tydzień temu zaczęto wykaszać pobocza dróg wojewódzkich,  

z tego co widzimy powiat jeszcze nie zaczął. Większość czeka aż ta trawa już nie będzie rosła w tak 

szybkim tempie.  

Sołtys wsi Romanów Robert Nowak poprosił o poprawę bezpieczeństwa na skrzyżowaniu  

ul. Wierzbickiej z drogą gminną (ul. Walentynowska) poprzez wykonanie oświetlenia.  

Radna Barbara Kołodziejczyk odniosła się do tematu wykaszania traw – z tego co wiadomo wszyscy 

włodarze czekają, aby ta trawa się wykłosiła, czeka się aż trawa podrośnie i dzięki temu koszenia jest 

mniej.   

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że wspólnie z Burmistrzem Iłży ustalił wspólne stanowisko 

dotyczące portu CPK. Gmina Iłża jest za wariantem zaznaczonym na mapie kolorem zielonym, który 

przebiega przez gminę Iłża. Ten sam wariant jest popierany przez gminę Skaryszew.  

Sołtys wsi Romanów Robert Nowak poprosił również o skoszenie traw przy ul. Walentynowskiej  

w stronę Kowali.  

  

Ad.29. Zakończenie obrad. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął LVI.2023 sesję Rady Gminy (godz. 14:35 ). 

Protokołowała: Nina Mąkosa. 

 

/-/ Dariusz Chruślak 

 Przewodniczący Rady  

Gminy Kowala 


